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 لاله اسکندری بازیگر خراسانی 
سینما و تلویزیون این روزها از 
طریق اکران آنلاین فیلم «تیغ و 
کیومرث  ساخته  ترمه» 
پوراحمد مهمان خانه های مردم است. فیلمی که 
فیلم فجر  در سی و هفتمین دوره جشنواره 
رونمایی شد و حال بعد از گذشت بیش از یک سال 
فرصت نمایش عمومی آن هم به صورت اینترنتی 
پیدا کرده است. به گزارش ایلنا اسکندری به 
عنوان یکی از بازیگران «تیغ و ترمه» نظرش 
درباره اکران آنلاین را این گونه مطرح می کند: 

«این مدل از نمایش فیلم، شخصا برای من بازیگر 
قابل مقایسه با شور و حالی که اکران 

در سینما دارد نیست. به هر حال 
شکل  محفلی  سینما  در 
می گیرد و آدم ها همراه هم 
نقد  و  می بینند  را  فیلم ها 
می کنند و شما هم با مخاطب 
خود چشم در چشم هستید و 

همراه هم در یک فضا 
به  می بینید.  را  فیلم 
موضوع  این  نظرم 

طبیعتا حس و حال دیگری دارد ولی اتفاقی است 
که رخ داده. بنابراین با توجه به شرایطی که 
امسال سینمای ایران و جهان درگیر آن شده، 
طبیعتا بسیاری از فیلم ها باید در نوبت اکران 
منتظر بمانند و چه بسا در این شرایط تا مدت ها 
نوبت به اکران فیلم «تیغ و ترمه» نرسد. چراکه 
این اثر از آن جنس فیلم هایی نیست که برای 
آن لفظ بفروش را به کار ببریم. به این 
ترتیب پس از عادی شدن شرایط 
هم در اولویت های اکران قرار 
نخواهد گرفت.» او می گوید: «من 

به اکران آنلاین فیلم «تیغ و ترمه» در زمان 
کنونی خوش بین هستم و فکر می کنم در همین 
روزهایی که با کرونا درگیر هستیم و فرصت 
خانه نشینی برای جهان پیش آمده، آدم ها 
به  بیشتری  تمرکز  با  خانه  در  می توانند 
علاقه هایشان بپردازند. فکر می کنم اتفاقا مسئله 
کرونا از جهتی خوبی هایی نیز داشت. اینکه شما 
بتوانید در کنار خانواده بنشینید و فیلم هایی را که 
سال ها قصد دیدنش را داشتید ببینید. این 
موضوع اتفاق مهم و خوبی است که می تواند فصل 

تازه ای در دیده شدن فیلم های جهان باشد.»

شکیبا افخمی راد
     sh.a�hami@shahraranews.ir

ملیحـه آرمـان هنرمنـد مجسمه سـاز 

زه 
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ی 
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ه

مشـهدی کـه از سـال ۸۵ فعالیـت 
حرفه ای خـود را  آغـاز کرده بـه تازگی 
سـردیس سـیمین دانشور نویسـنده و 
مترجـم معاصـر را سـاخته اسـت. 
سردیسـی که ۸ اردیبهشـت ماه امسال 
هم زمـان بـا زادروز ایـن نویسـنده در 
خانه موزه جلال و سـیمین در تهران نصب شـد. 
آرمـان فارغ التحصیـل رشـته مجسمه  سـازی از 
دانشـگاه هنر تهـران اسـت و سال هاسـت که به 
عنـوان مـدرس در مراکـز آمـوزش علمـی و 
کاربردی ماننـد فرهنـگ و هنر ومرکـز آموزش 
عالی  فردوس مشـهد و همچنین دانشـگاه هنر 
نیشـابور فعالیت می کند. اما در طی این سـال ها 
کمتر نامی از این هنرمند در برپایی نمایشـگاه ها 
یا حضـور در سـمپوزیوم ها شـنیده شده اسـت. 
اتفاقـی کـه آرمـان آن را برآمـده از روحیـه خود 
می داند. تغییـر رویه ایـن هنرمند از آمـوزش به 
کارهـای  اجرایی و همچنین سـاخت سـردیس 
سیمین دانشور در همکاری با شـهرداری تهران 
بهانـه ای بـرای گفت وگو  بـا او شـد کـه در ادامه 

می خوانید.
 فاصله گرفتن از علاقه 

آرمان دربـاره فعالیت هایش توضیـح می دهد: 
«مـن از سـال ۱۳۸۷ و بعـد از اخـذ مـدرک 
کارشناسـی ارشـد پژوهـش هنـر بـه طـور 
جـدی بـه آمـوزش در دانشـگاه ها و مراکـز 
آموزش عالی مشـغول شـدم و در کنـار آن کار 
نقـش برجسـته و مجسـمه را نیز عمومـا برای 
مخاطبـان و مشـتری های خصوصـی انجـام 

مـی دادم.»
او کـه تـا امـروز نمایشـگاه انفـرادی برگـزار 

نکـرده و تنهـا در چنـد نمایشـگاه گروهـی 
حضور داشـته با تأکیـد بـر اینکه علاقـه ای به 
معرفـی خـودش نـدارد می گویـد: «مـن برای 
موقعیـت اجتماعی ام خیلی تـلاش نکردم و در 
طی ایـن سـال ها کاری را انجام دادم کـه از آن 
لـذت می بردم. از سـوی دیگـر علاقـه زیاد من 
به تدریس باعث شـده انـرژی بسـیاری صرف 
این موضـوع کنـم به طـوری کـه هیـچ انرژی 
و خلوتـی از نظـر فکـری و روحـی بـرای انجام 

کارهـای دیگـر برایـم نمی مانـد.»
ایـن هنرمنـد تصریـح می کنـد: «امـا حقیقتا 
سـعی کردم با شـرکت در فراخوان شـهرداری 

تهران و زمان گذاشتن روی ساخت مجسمه 
سیمین دانشـور در سـال گذشـته از فضای 
آمـوزش کمـی فاصله بگیریـم و بـه کارهای 

اجرایی روی بیـاورم.»
از او دربـاره دلیل فاصله گرفتـش از تدریس 
می پرسـم که پاسـخ می دهـد:  « موسسـات 
آموزش عالی غیرانتفاعـی و علمی کاربردی 
خیلی برخـورد خوبی با مدرسانشـان ندارند 

و مـدرس بازخورد انـرژی و انگیزه هـای که در 
این کار می گـذارد را از دانشـگاه نمی گیرد. من 
در ایـن سـال ها ایـن انـرژی را از دانشـجویانم 
دریافـت می کـردم امـا متأسـفانه الان بـه 
سـمتی می رویـم کـه دانشـجوها نیـز ماننـد 
قبـل نیسـتند و احترامـی بـرای مدرس هـا 
قائل نمی شـوند. یعنـی آن بخش معنـوی کار 
خیلـی کمرنگ شـده  اسـت. از ایـن رو مـن از 
اردیبهشـت پارسـال تصمیـم گرفتـم بیشـتر 
روی خـودم تمرکـز کنـم و کارهـای اجرایـی 

بیشـتری انجـام دهم.»
  ی نمایشـگاه خواسـته درونـی مـن برگـزار

نیسـت
آرمـان دربـاره چگونگـی حضـورش در 
فراخوان شـهرداری تهـران توضیـح می دهد: 

«زیباسـازی شـهر تهـران سـال گذشـته 
فراخوانـی بـرای سـاخت سـردیس مشـاهیر 
منتشـر کرد کـه مـن در آن شـرکت و طرحم 
را بـرای سـاخت سـردیس سـیمین دانشـور 
ارائه کـردم، طرحی کـه در همـان مرحله اول 

داوری پذیرفتـه شـد.»
او دلیـل انتخـاب سـیمین دانشـور بـرای 
سـاخت سـردیس را نیـز این گونـه شـرح 
می دهـد: «بـا توجـه بـه اینکـه مـن در 
خانـواده ای اهل ادبیـات بزرگ شـده ام درباره 
سـیمین دانشـور پیـش زمینـه و ذهنیتـی 
داشـتم و بـه شـخصیت او، ابهـت و تفکـرش 

علاقه منـد بـودم. از سـوی دیگر دانشـور تنها 
خانمـی بـود کـه نامـش در میـان مشـاهیر 
فراخـوان مجسـمه سـازی مشـاهیر تهـران 
در سـال گذشـته قـرار گرفتـه بـود، از این رو 
مـن ایـن سـردیس را بـرای سـاخت انتخاب 

کـردم.»
این مجسمه سـاز با اشـاره بـه اینکه بـه دلیل 
شـیوع ویـروس کرونـا نتوانسـته در مراسـم 
رونمایـی ایـن سـردیس در خانه مـوزه جلال 
و سـیمین در تهـران حاضـر شـود، می گوید: 
«مـن یـک مـاه تقریبـا بـرای سـاخت ایـن 
اثـر مطالعـه کـردم و یـک مـاه نیـز کارهـای 
اجرایـی آن را انجـام دادم تـا اینکـه مهرمـاه 
۹۸ ایـن اثر آمـاده نصـب شـد اما زیباسـازی 
موقعیـت  در  گرفـت  تصمیـم  تهـران 

مناسـب آن را جانمایـی کنـد کـه سـرانجام 
هم زمـان بـا تاریـخ تولد ایـن بانـو ایـن اتفاق 

رخ داد.»
آرمـان دربـاره امـکان برگـزاری نمایشـگاه و 
حضـورش در فراخوان هـای مختلـف بعـد از 
سـاخت سـردیس سـیمین دانشـور توضیـح 
می دهـد: «یکـی از بزرگ تریـن انگیزه هـای 
برگـزاری نمایشـگاه ایـن اسـت کـه خـودت 
و کارت را معرفـی کنـی و مـن همچنـان 
نمی خواهـم انـرژی ام را صـرف ایـن موضـوع 
نمایشـگاه  کنـم. شـاید یک سـال دیگـر 
برگـزار کنـم امـا الان ایـن خواسـته درونـی 
من نیسـت. بـا ایـن وجود 
تصمیم دارم از ایـن به بعد 
در فراخوان هـا شـرکت 
کنـم. چـون زمانی کـه به 
من اطـلاع دادنـد کارم در 
موزه نصب شـده احسـاس 
خوبی پیـدا کـردم و حس 
کـردم ثمـره زندگـی ام را 
دیـده ام.» بـه گفتـه ایـن هنرمنـد، او اگـر در 
طـول عمـرش تنهـا یـک مجسـمه بسـازد 
امـا آن را عمیقـا دوسـت داشـته باشـد و 
مخاطب نیـز با آن ارتبـاط برقرار کنـد برایش 

کافی است.
 ضرورت ساخت مجسمه های دائم

در بخـش دیگـری از صحبت     هایمـان از 
آرمـان دربـاره فضـای کار مجسمه سـازی در 
مشـهد می پرسـم که می گویـد: «ایـن روزها 
وضعیـت مجسمه سـازی در مشـهد خیلـی 
بهتـر از سـال های قبـل شده اسـت. بـه یـاد 
دارم، سـال ۸۵ زمانی کـه به مـردم می گفتم 
مجسمه سـازی خوانـده ام بـرای آن هـا ایـن 
رشـته ناشـناخته بـود امـا در ایـن سـال ها 
نصـب مجسـمه های شـهری و برگـزاری 

سـمپوزیوم ها باعـث شـده مجسمه سـازی 
شـناخته شـود و نهادهـای مختلـف بـه 
هنرمنـدان ایـن رشـته کار سـفارش دهند.»

او دربـاره تفاوت هـای زن و مرد در این رشـته 
نیـز توضیـح می دهـد: «الان در کارگاه هـا 
دیگر لازم نیسـت صفـر تا صد یـک کار را یک 
خانم خـودش انجـام دهـد. به طور مثـال من 
مجسـمه را می سـازم ولی ریخته گـری آن را 
خـودم انجـام نمی دهـم و درواقـع می توانـم 
انجـام هر بخشـی را بـه یک نفـر واگـذار کنم 
همین موضـوع باعث شـده تفاوتـی میان زن 

و مرد نباشـد.»
ایـن هنرمند تصریـح می کنـد: « با تمـام این 
اوصاف من چون مدرس هسـتم، در دانشـگاه 
می بینـم، بـا آنکـه تعـداد دخترهـا نسـبت 
بـه پسـرها در ایـن رشـته بیشـتر اسـت امـا 
دانشـجوهای پسـر خیلـی موفق تر هسـتند. 
چـون آن هـا خیلـی ایـن رشـته را جـدی 
می گیرنـد و بـا تمـام تـوان کار می کننـد امـا 
بیشـتر دانشـجوهای دختر فقط به دانشـگاه 
آمده انـد تـا رشـته ای بخواننـد و لیسـانس 

بگیرنـد.»
آرمـان بـرای بهبـود وضعیت مجسمه سـازی 
مشـهد نیز پیشـنهاد می دهد: «سـازمان های 
متولـی بایـد مبالـغ و بودجه هـا را روی 
مجسـمه های دائمـی کـه می تواننـد هویـت 
شـهر مشـهد را شـکل دهند سـرمایه گذاری 

کننـد.»
بـه نظـر او بهتـر اسـت بـه جـای نصـب آثـار 
موقـت در معابـر، مجسـمه هایی باتوجـه بـه 
موقعیـت مکانـی هر محلـه طراحی شـود که 
مانـدگار و ثابت باشـند و هویـت آن منطقه را 
تعریـف کنند. تا وقتـی فردی بعد از ۳۰ سـال 
به محلـه خـود برمی  گردد بـا دیـدن آن نماد 

بتوانـد خاطره هایـش را مـرور کنـد.

ساخت سردیس «سیمین » با گِل خراسان 
گفت وگو با ملیحه آرمان، مجسمه ساز مشهدی که به تازگی سردیس سیمین دانشور را ساخته و در تهران جانمایی شده است

 غلامرضا زوزنی
     r.zouzani@shahraranews.ir

   آن هایی که دهه۸۰ را در فضای هنری 

گو 
فت

گ

مشهد حضور داشتند حامد سلیمان زاده را 
می شناسند. جوان مستعدی که با بازی در 
به  هستم»  قدیمی  «من  کوتاه  فیلم 
کارگردانی عادل تبریزی و ایران انتظام سر 
زبان ها افتاد. او که متولد سال ۱۳۶۶ است 
ده سالی می شود که به تهران مهاجرت 

کرده است.
دوازده سالش بوده که به همراه پدرش برای 
تماشای فیلم سینمایی «گاو» ساخته داریوش 
مهرجویی که آن زمان در سینماهای مشهد دوباره 
اکران شد به سینما می رود. «گاو» تأثیری روی 
او می گذارد که باعث می شود در همان سن کم 
عشق به هنر هفتم در وجودش بشکفد. در دوره 
دبیرستان همانند بسیاری از هنرمندان و عاشقان 
سینما و تئاتر به گروه های نمایشی می پیوندد و 

مورد تشویق مربیانش قرار می گیرد.
به گفته خودش همان تشویق ها انگیزه ای می شود 
که او برای فراگیری بازیگری به کلاس های 
بازیگری در مشهد برود. مرحوم سیدرضا کمال 
علوی نخستین معلم او بود. سلیمان زاده بعد 
از آن به انجمن سینمای جوان دفتر مشهد 
می رود و مدتی را مسئول کتابخانه انجمن 
فیلم سازی  دوره  هم زمان،  می شود. 
انجمن سینمای جوان را می گذراند. به 
همین سبب چند فیلم کوتاه می سازد و 
به بازی تئاتر روی می آورد. تحصیلاتش را 
در دانشگاه تبریز در مقطع کارشناسی و در 
رشته کارگردانی تئاتر ادامه می دهد. بعد از 
آن به تهران می رود و ادبیات نمایشی را برای 
تحصیل در مقطع کارشناسی ارشد انتخاب 
می کند و پس از آن مدرک دکتری 
پژوهش هنر با گرایش مطالعات 
سینمایی را هم اخذ می کند. او 
اکنون به نوشتن روی آورده و 
علاوه بر تحریر یادداشت، نقد 
و مقاله سینمایی ، به تحقیق 
و  هنری  پژوهش های  و 
سینمایی و داستان نویسی 

مشغول است.

«پادسینما»، عنوان کتابی است که سلیمان زاده 
نگارشش را در دست دارد و به زودی آن را منتشر 
خواهد کرد. یک فیلم نامه سینمایی بلند هم 
روی میز کار دارد تا بعد از پایان نگارش، آن را 
جلوی دوربین ببرد و اما عضویت این هنرمند در 
«فیپرشی»، معتبرترین فدراسیون منتقدان فیلم 
جهان، که تنها سه نفر ایرانی عضو آن هستند 
را می توان به عنوان مهم ترین فعالیت هنری 
سلیمان زاده دانست. در ادامه گفت وگوی ما را با 

این جوان موفق مشهدی می خوانید.
   شـما با اینکه با حرفـه بازیگری پـا به عرصه 
هنـر گذاشـتید اما بازیگـری را بـه طـور حرفه ای 

دنبال نکردیـد. چرا؟
ندرت  به  دارم  دوست  بخواهید  را  راستش 
و گزینشی حرفه بازیگری را دنبال کنم. چون 
بیشتر نقش هایی را انتخاب می کنم که حس 
می کنم از پسش بر می آیم. اما هرگز خودم را بازیگر 
نمی دانم. همان طور که شما نیز اشاره کردید 
بازیگر شدن، ایده اصلی من برای ورود به جهان 
سینما و تئاتر بود. اما نقش هایی را بازی می کنم که 
بخشی از وجود خودم را در آن بیابم. بعد از اینکه 
به جهان سینما از طریق بازیگری ورود پیدا کردم 
با کارگردانی، نویسندگی و ... بیشتر آشنا شدم. 
خیلی  از استادانم همانند مرحوم کمال علوی 
تشویقم کردند که به نوشتن بپردازم. بعد از آنکه 
دست به قلم شدم، کارگردانی را هم تجربه کردم 
و این طور شد که از دنیای بازیگری رفته رفته 

فاصله گرفتم.
   یعنـی بعـد از ورود بـه بازیگـری و آشـنایی  
بیشـترتان بـا هنـر، زاویـه نگاهتـان به سـینما و 

بازیگـری تغییـر کـرد؟
این   در  استعدادم  کردم  احساس  واقعا.  بله 
رشته های هنری  بیشتر است. این چیزی بود که 
خودم درباره اش تصمیم گرفتم. احساس کردم در 
نویسندگی و کارگردانی بیشتر می توانم رشد کنم 
و به جاهای بهتری برسم. البته همچنان به بازیگری 
علاقه مندم. ضمن اینکه تاکنون نقش هایی به من 
پیشنهاد شده که حس کردم بازی کردن در آن ها 
برایم سودی نداشته باشد. بعضی  از پیشنهادهایی 
که برای بازی به من شد با وجود حرفه ای بودن کار 
اما کم ارزش بود و من هم تصمیم گرفتم در آن ها 

حضور نداشته باشم.
   آیـا این سـختگیری شـما در بازیگری بـه  دلیل 

 دانش انـدوزی و پژوهش هـای هنری تـان بوده که 
ذائقه شـما را تغییر داده است؟

قطعا.دانش هنری خیلی تأثیر دارد. افراد آگاهی 
بیشتری پیدا می کنند. نگاه جامع تری نسبت 
جامعه شناسانه،  ملاک های  دارند.  نقش  به 
. هم در انتخاب نقش دخیل  . روان شناسانه و .
می شوند. این طور نیست که بازیگر فقط به نقش 
به عنوان یک تیپ نگاه و آن را انتخاب کند. صرف 
اینکه فقط یک نقش را بازی کند جذابیتی ندارد و 

این باعث کم کار و گزیده کار شدن می شود.
   عضویتتـان در فدراسـیون جهانـی منتقـدان 
فیلـم، «فیپرشـی»، هـم بـه دلیـل همیـن رویکرد 
علمـی شـما بـه سـینما و بازیگـری بوده اسـت؟

یکی از دوستان آلمانی من که مقالات سینمایی 
من را به زبان  انگلیسی دیده بود به من توصیه 
کرد تا برای عضویت در این فدراسیون اقدام کنم. 
اینجا هم جنبه علمی و پژوهشی اهمیت پیدا کرد. 
دستیابی به این کرسی یک مرحله از کار است. 
مرحله سخت تر این است که فرد عضو بتواند 
خود را در آن موقعیت نگه دارد. یعنی ماندن در 
فدراسیون نیازمند این است که دائما کارهای 
علمی و پژوهشی انجام دهم. دائما نقد بنویسم و 

آن ها را در نشریات معتبر به چاپ برسانم.
   بـه نظـر شـما عضویـت در ایـن فدراسـیون، 
جدای از توفیقات فـردی چه دسـتاوردهایی برای 
جامعه هنری کشـورمان می تواند داشـته باشـد؟
این یک کرسی به نام جامعه هنری کشورمان در 
مجامع جهانی است. اتفاقا ارزش فردی  کمی دارد 
و اهمیت اجتماعی اش بیشتر است. یک فرد به 
نمایندگی از یک جامعه در آن موقعیت قرار گرفته 
است. با در اختیار قرار گرفتن این کرسی او می تواند 
سینمای کشورش را به دنیا بیشتر از پیش معرفی 
کند. عضویت در فیپرشی هم برای من از نظر 
جنبه های اجتماعی اش ارزشمند است. مهم ترین 

چیز این است که آن کرسی به نام ایران است.
   با ایـن نـگاه اجتماعی که شـما به هنـر دارید 
این سـؤال برایم پیـش می آید کـه چرا از مشـهد به 

تهران مهاجـرت کردید؟ 
 مشهد شهر بسیار وِیژه و خوبی برای زندگی است. 
آرامش خوبی دارد. همه خانواده من مشهد هستند 
و هرگز آدم نمی تواند زادگاهش را فراموش کند. اما 
مسئله ای که از نظر من در مشهد وجود دارد این 
است که فضای هنری آنجا حداقل در آن زمان که 

نه پای رفتن 
دارم 
نه تاب 
برگشتن
گفت وگو با حامد سلیمان زاده، هنرمند، منتقد و 
مدرس مشهدی سینما و عضو فدراسیون منتقدان 
فیلم جهان که چند سالی است 
به تهران مهاجرت کرده  است 

سیمین دانشور تنها خانمی بود که نامش 
ی  مشاهیر  در میان فراخوان مجسمه ساز
تهران قرار گرفته بود، از این رو من این 
سردیس را برای ساخت انتخاب کردم

سیمین دانشور تنها خانمی بود که نامش 
ی  مشاهیر  در میان فراخوان مجسمه ساز
تهران قرار گرفته بود، از این رو من این 
سردیس را برای ساخت انتخاب کردم

توجه به تشکل های مردم نهاد 
از راهبردهای اساسی شوراست

گزارشی از دومین نشست نقد و بررسی کمیسیون فرهنگی 
شورای اسلامی شهر

غزاله حسین پور
     gh.hoseinpour@shahraranews.ir

بررسی  و  نقد  نشست های  سلسله  ز  ا جلسه  دومین   
رویکردهای کمیسیون فرهنگی اجتماعی پنجمین دوره 
لی روز سه شنبه با  شورای اسلامی شهر مشهد، درحا
موضوع مشارکت های اجتماعی؛ سازمان ها و تشکل های 
و  شهر  جتماعی  ا فعالان  که  شد  ر  برگزا د  مردم نها
سمن های گوناگون، به بیان دغدغه ها و مشکلات خود 
صولی، رئیس کمیسیون فرهنگی،  ختند. احسان ا پردا
اجتماعی، زیارت، گردشگری و رسانه  شورای شهر مشهد 
که برای پاسخ به پرسش های این فعالان در جلسه حاضر 
بود، تشکل های مردم نهاد را فاقد نگاه تجاری خواند که بر 
اساس مسئولیت اجتماعی وارد عمل می شوند. بر همین 
نند  اساس باید برای آن ها بسترهایی فراهم شود تا بتوا

مقدمات کارهای خود را در آنجا انجام دهند. 
ز پیگیری ایجاد خانه  شهریاران یاد  و به همین منظور ا ا
لیت  هان محل فعا ا به تشکل های خوا کرد که دفاتری ر

اختصاص می دهد.
 اصولی درباره نگاه شورای پنجم به تشکل های مردمی 
ره توجه  هبردهای شورای شهر، هموا نیز گفت: «در را
ساسی بوده است.  د موضوعی ا به تشکل های مردم نها
همچنین مشارکت داشتن این مؤسسات در امور مختلف 
بتدا مدنظر شورای پنجم  بوده است، به طوری که  ز ا ا
کارنامه  دو سال و نیمه  شورای پنجم نیز حاکی از این امر 
است. اما لازم است این موضوع نقد شود تا ما متوجه کم و 

کاستی هایمان شویم و درصدد رفع آن ها برآییم. »
چون  تی  نکا به  پاسخ  در  فرهنگی  کمیسیون  رئیس 
اشتغال زایی و بیکاری جوانان در حاشیه  شهر و همچنین 
نان،  ا به حوزه  جو نه  گا بودجه ای جدا لزوم تخصیص 
بخش  ین  ا بودجه  مخصوص  ردیف  گرفتن  درنظر  ز  ا
برای سال ۹۹ یاد کرد. نمایندگان انجمن های ورزشی، 
دب،  له، شعر و ا با ن، تفکیک ز دا رتن خواب ها و معتا کا
ناشنوایان و جمعیت امداد دانشجویی دیگر کسانی بودند 

که دغدغه ها و نکاتی را در این نشست مطرح کردند. 
نست و  ا موثر دا صولی که صحبت های مطرح شده ر ا
تباط میان بخشی  ر ین جلسات، ا ور بود که با ا ین با بر ا
شکل خواهد گرفت، درباره پیگیری مسائل و مشکلات 
ناشنوایان گفت: «برای اجرایی شدن هرچه سریع تر طرح 
«شهر همگان» که توجه ویژه ای به مشکلات معلولان 

دارد را در دستور کار داریم.
 علاوه بر این، برای اولین بار شهردار مشهد مشاور ویژه  
معلولان انتخاب کرده است و کارهایی در این حوزه انجام 

شده، اما قبول دارم که کفایت نمی کند.»
 سمن ها مهم  ترین ظرفیت توسعه  مدنی

 در ادامه  این جلسه، حمیدرضا همت آبادی، کارشناس ارشد 
پژوهش علوم اجتماعی که عمده  نقدها را متوجه تشکل ها 
می دانست و باور داشت که سازمان های مردم نهاد باید 
تدبیری بیاندیشند که نفع شخصی نداشته باشد، گفت: 
یران، جامعه  مدنی ناقص  ز نظر من مهم ترین مسئله  ا «ا
است. هرچه جامعه بزرگ تر باشد، جامعه  مدنی توسعه 
یافته تر خواهد بود. پس سمن ها مهم  ترین ظرفیت توسعه  
مدنی جامعه به شمار می روند. سمن، سازمانی غیردولتی 
است و نباید چانه زنی با قدرت را به چانه زنی با پول تبدیل 
کند. ما باید نوع گفت وگو و چانه زنی را یاد بگیریم؛ به این 
منظور باید افراد را دورمان جمع و خود را با گفت وگو تقویت 

کنیم.»  
نای سیج، مدیر اجتماعی و امور مناطق سازمان  رضا دا
اجتماعی و فرهنگی شهرداری نیز به بیان نکاتی پرداخت. 
او علاوه بر اعلام اینکه سازمان ذکر شده تلاش دارد وارد 
امور اجرایی نشود، گفت: «طرح هایی به صورت شهری 
انجام می شوند که قبل از اجرا با سازمان های مردم نهاد 
ند تا از ظرفیت های آن ها استفاده شود.  هماهنگ شده ا
ر  برگزا با کمک همین تشکل ها  نیز  ا  ر نمند سازی  ا تو
ز سوی مردم و  ز برنامه هایی که ا ریم ا کردیم. سعی دا
ستقبال کنیم. فقط  م می شود ا نجا مؤسسات مردمی ا
میزان بودجه مسئله  اصلی است که برای عملی شدن به 

طرح ها، اولویت مشخص کرده است.» 
ز تصمیمات خوب شورای شهر  نای سیج، ا ا به بیان د
تصویب  اختصاص  ۵ درصد از اعتبارات فرهنگی سازمان 

به فعالیت های شورای اجتماعی محلات است.

انتشار کتابی درباره کرونا
ـــــــــــــ  ــــــــــــ  ــــــــــــ  ــــــــــــ  ــــــــــــ 

کتاب «عالمگیر» با عنوان فرعی «کووید کتاب «عالمگیر» با عنوان فرعی «کووید 
۱۹ جهان را تکان می دهد» نوشته اسلاوی 
ژیژک با ترجمه هوشمند دهقان منتشر 
ین کتاب  در ۹۶ صفحه و با بهای  شد. ا
نتشارات صدای  ر تومان از سوی ا ۲۰هزا
معاصر به چاپ رسیده است. در معرفی این 
در  لمگیر»  ««عا است: مده  آ نیز  کتاب 
حقیقت درک و دریافت اسلاوی ژیژک فیلسوف معروف 
اروپا از بحران کروناست و اهمیت و امتیاز اساسی آن در این 
و به زبانی ساده و روان  ز آثار ا است که بر خلاف پاره ای ا
بچه نشان می دهد که چگونه  ین کتا » ا نوشته شده است.
کرونا ویروس دنیا را تکان می دهد. همچنین به نظر ژیژک 

نویسنده این اثر دیگر دنیا مثل سابق نخواهد بود.


